

Queridos diocesanos:

En este último domingo de septiembre la Iglesia nos invita a celebrar la Jornada Mundial del Migrante y del Refugiado. Es ya el número 110 del conjunto de jornadas promovidas; la comunidad cristiana lleva ya muchos años orando y reflexionando sobre esta realidad que golpea con fuerza e insistencia nuestra propia conciencia y humedece nuestros ojos ante las escenas vistas en la prensa de papel o en las pantallas de televisión. Es un drama de proporciones sociales inmensas y una tragedia para todos aquellos seres humanos, algunos con pocos años, que arriesgan su vida para conseguir salvarla o mejorarla en lugares distintos a los de su origen. Riesgo que muchos no logran y mueren en las distintas etapas de un incierto y peligroso trayecto lleno de dificultades.

Más de una vez he escrito sobre este tema con mucha preocupación y temor porque es de una gran complejidad que no admite soluciones rápidas y simples. Me parece que si se centra este enorme asunto en el marco del análisis humano, social, económico o poblacional tiene unas connotaciones aptas para fijar los marcos de referencia y buscar soluciones adecuadas; pero cuando entran las confrontaciones ideológicas o partidistas aumentan las dificultades y problemas porque se pretende mostrar que nuestro grupo de pertenencia, sea de pensamiento o de acción tiene la mejor solución. O lo que es peor, la única solución. En demasiadas ocasiones parece que no buscamos acuerdos o consensos, no nos satisface compartir posibles salidas a esta crisis pensando en recibir aplausos o votos y olvidando las personas. A pesar de que los discursos y la repetición de frases y palabras, que quedan bien ante la multitud de oyentes y lectores, caminan en sentido contrario a las acciones que se programan para el acierto de las soluciones. No vale el cinismo ni la hipocresía.

Hay otra variante, aún más terrible, que se suele dar con demasiada facilidad. El insulto, la descalificación o el desprecio hacia los que opinan de manera diferente. No se busca el razonamiento, el argumento o la discusión sobre las ideas. Se pretende silenciar al otro, que no hable, que no cuente ante la opinión pública o que no sea considerado competente en sus apreciaciones y en la búsqueda sincera del bien común. Se lanzan continuamente sospechas o acusaciones contra el otro dando a entender que sólo le mueve el interés propio, el gusto insolidario, o la defensa a ultranza del grupo o partido de pertenencia. Resulta fácil utilizar los términos de xenófobo, racista, homófobo o anti... para descalificar al adversario.

Hablaban antes del temor a opinar por la complejidad de la situación que se ha creado en este campo. Me limito, como responsable de la comunidad católica, a trasladar a vuestro corazón el mandato universal de Cristo, el amor a todos, la acogida personal, el abrazo fraternal. Hay expertos que darán con soluciones. La historia está marcada por grandes problemas y por adecuados desenlaces que sean beneficiosos para todos. En este mismo sentido habla cada año el papa Francisco en el Mensaje que dirige a todos; el actual tiene como título **Dios camina con su pueblo**. Os aconsejo su lectura y la reflexión personal y comunitaria. Fundamenta su escrito en citas y orientaciones bíblicas además de incidir en documentos eclesiales. Afirma que Dios camina también en su pueblo, en el sentido que se identifica con los hombres y mujeres en el caminar por la historia, -especialmente con los últimos, los pobres, los marginados- como prolongación del misterio de la Encarnación. Termina pidiendo que nos unamos en oración por todos aquellos que han tenido que abandonar su tierra en busca de condiciones de vida digna.

Que nuestras preferencias sean siempre las personas y no los aspectos materiales.

Con mi bendición y afecto.

+Salvador Giménez, obispo de Lleida

Estimats diocesans:

Aquest últim diumenge de setembre l'Església ens convida a celebrar la Jornada Mundial del Migrant i del Refugiat, que ja és la número 110 del conjunt de jornades promogudes. La comunitat cristiana fa molt anys que prega i reflexiona sobre aquesta realitat que colpeja amb força i insistència la nostra consciència i ens humiteja els ulls davant les escenes que veiem a la premsa en paper i a les pantalles de televisió. És un drama de proporcions socials immenses i una tragèdia per a tots aquells éssers humans, alguns amb pocs anys, que arrisquen la seva vida per aconseguir salvar-la o millorar-la en llocs diferents dels del seu origen. És un perill que molts no superen i moren en alguna de les diferents etapes d'un incert i perillós trajecte, ple de dificultats.

He escrit sobre aquest tema més d'una vegada, sempre amb molta preocupació i temor perquè és d'una gran complexitat, i no admet solucions ràpides i simples. Em sembla que, si se centra aquest enorme assumpte en el marc de l'anàlisi humana, social, econòmica i poblacional té unes connotacions aptes per fixar els marcs de referència i buscar-hi solucions adequades. Però quan entren les confrontacions ideològiques i partidistes augmenten les dificultats i problemes perquè es pretén mostrar que el nostre grup de pertinença, sigui de pensament o d'acció, té la millor solució; o, cosa pitjor, l'única solució. En massa ocasions sembla que no busquem l'acord i el consens; no ens satisfà compartir possibles sortides a aquesta crisi -pensem a rebre aplaudiments o vots i oblidem les persones- malgrat que els discursos i la repetició de frases i paraules, que queden bé davant la multitud d'rients i lectors, caminen en sentit contrari a les accions que es programen per a l'ençert de les solucions. No val el cinisme ni la hipocrisia.

Hi ha una altra variant, encara més terrible, que se sol donar amb massa facilitat: l'insult, la desqualificació i el menyspreu cap als qui opinen de manera diferent. No es busca el raonament, l'argument o la discussió sobre les idees. Es pretén silenciar l'altre, que no parli, que no compti davant l'opinió pública o que no sigui considerat competent en les seves apreciacions i en la cerca sincera del bé comú. Es llancen contínuament sospites i acusacions contra l'altre donant a entendre que només el mou l'interès propi, el gust insolidari, i la defensa a ultrança del seu grup o partit. Resulta fàcil utilitzar els termes de xenòfob, racista, homòfob i anti... per desqualificar l'adversari.

Abans parlava de la por d'opinar que s'ha creat en aquest camp a causa de la complexitat de la situació. Em limito, com a responsable de la comunitat catòlica, a traslladar al vostre cor el mandat universal de Crist: l'amor a tots, l'acolliment personal, l'abraçada fraterna. Hi ha experts que trobaran les solucions. La història està marcada per grans problemes i per adequats desenllaços beneficiosos per a tothom. En aquest mateix sentit cada any el papa Francesc ens parla en el Missatge que ens dirigeix. El d'enguany té com a títol "**Déu camina amb el seu poble**". Us n'aconsello la lectura i la reflexió personal i comunitària. Fonamenta el seu escrit en cites i orientacions bíbliques, a més d'incidir en documents eclesiamentals. Afirma que Déu camina també *enmig* del seu poble, en el sentit que s'identifica amb els homes i dones en caminar per la història - especialment amb els últims, els pobres, els marginats- com a prolongació del misteri de l'Encarnació. Acaba demanant que preguem units per tots aquells que han hagut d'abandonar la seva terra a la recerca d'unes condicions de vida digna.

Que les nostres preferències siguin sempre les persones i no els aspectes materials.

Amb la meva benedicció i afecte.

+Salvador Giménez, bisbe de Lleida